



مملكة البحرين
وزارة الداخلية
شؤون الجمارك



KINGDOM OF BAHRAIN
Ministry of Interior
Customs Affairs



النظم الجمركية لإقامة المعارض

Customs Regulations For Exhibitions

1- Definition of exhibitions for the concept of customs:

The collection of imported goods to be displayed in a certain area, which is referred to as the "free zone", with a view to identifying, creating markets or offering them.

2- Conditions and regulations for participation in exhibitions:

- 1 - Obtain a permit from the Bahrain Tourism Authority and exhibitions affiliated to the Ministry of Industry, Trade and Tourism, with information about the exhibition, the location of the exhibition, the duration and type of the exhibits. If the exhibition is also military, the approval of the Ministry of Interior or Defense shall be required according to the type of exhibits.
- 2 - The appropriate selected area will be under the supervision of customs.
- 3 - Identifying the company authorized and responsible for customs clearance.
- 4 - Cover the customs tax (Cash insurance, Bank Guarantee or certain types of attested documentary for exhibitions).
- 5- Payment of all financial obligations to Customs Affairs.
- 6 - Payment of the customs tax on any consumer items imported for the exhibition including gifts and distributions.
- 7 - Jewelry exhibition is the only exhibition allowed to sell the jewelry, where Customs Tax is collected on the sold items after the completion of exhibition and is guaranteed by the guarantor to pay the tax.



3- Import procedures for goods:

- 1- The approved customs declaration for exhibitions (IM5) and the transfer of goods according to the transit license. In some exhibitions, the goods delivered directly to the site of the offer under the transit license and according to the type of exhibition.

Society of Petroleum Engineers
ME 2017 S
Middle East Oil & Gas Show and Conference



معرض ومؤتمر البحرين الدولي للدفاع
BIDEC
Bahrain International Defence
Exhibition & Conference

Society of Petroleum Engineers
ME 2017 S
Middle East Oil & Gas Show and Conference



معرض ومؤتمر البحرين الدولي للدفاع
BIDEC
Bahrain International Defence
Exhibition & Conference

جمعية المهندسين البترولية
Bahrain International Circuit

BAHRAIN
INTERNATIONAL
AIRSHOW

جمعية المهندسين البترولية
Bahrain International Circuit

BAHRAIN
INTERNATIONAL
AIRSHOW

أولاً : تعريف المعارض بالنسبة لمفهوم الجمارك

تجميع البضائع المستوردة للعرض في منطقة معينة يطلق عليه بمصطلح الجمارك «منطقة حرة» بقصد تعريفها وإيجاد أسواق لها أو عرضها، ويتم استيفاء تأمين يغطي الضريبة الجمركية لحين إعادة تصديرها

ثانياً : شروط و أنظمة إقامة المعارض

الحصول على تصريح من هيئة البحرين للسياحة والمعارض التابعة لوزارة الصناعة والتجارة والسياحة مرفق به المعلومات عن المعرض ويتم فيه تحديد مكان العرض ومدته و نوع المعارض، وإذا كان المعرض عسكري أيضاً تتطلب موافقة وزارتي الداخلية أو الدفاع حسب نوع المعارض.

- 1- وجود منطقة ملائمة و محكمة تكون تحت الإشراف الجمركي.
- 2- تحديد الشركة المخولة والمسئولة عن التخليص الجمركي.
- 3- تغطية الضريبة الجمركية (تأمين نقدي - ضمان مصرفي أو مستندي لأنواع معينة من المعارض) .
- 4- دفع جميع الإلتزامات المالية اتجاه شؤون الجمارك.
- 5- دفع الضريبة الجمركية على أية مواد استهلاكية يتم إستيرادها لإقامة المعرض بالإضافة للهدايا والتوزيعات.
- 6- يعتبر معرض الجواهر العربية المعرض الوحيد الذي يسمح به بالبيع ويتم إستيفاء الضريبة الجمركية على قيمة المبيعات بعد إنتهاء المعرض، وتتكفل الجهة الضامنة بدفعها.



ثالثاً : اجراءات الاستيراد للبضائع

- 1- عمل البيان الجمركي المعتمد للمعارض (IM5) وتحويل البضائع بحسب إجازة الانتقال ويتم في بعض المعارض التحويل البضاعة الواردة مباشرة لموقع العرض بموجب إجازة الانتقال وبحسب نوع المعرض.

2- إرفاق جميع المستندات التي تخص البضائع مثل بوليصة الشحن و القوائم و تكون مفصلة من حيث النوع و القيمة و بلد المنشأ و اسم المصنع و بند التعرفة.

3- موافقة الجهات المسؤولة عن الإفصاح مثل وزارة الداخلية. الدفاع. التجارة و الصناعة. الإعلام و البيئة والصحة حسب نوع البضاعة المستوردة.

4- للجمارك الحق فتح الطرود في حالات الإشتباه بوجود بضائع غير مسموح بدخولها أو لإختلاف نوع البضاعة عن القوائم المقدمة.

5- على الجهة الضامنة أو المشرفة على المعرض إعادة تصدير كامل البضائع التي أدخلت إلى المملكة وفي حالة عدم شحن أي بضاعة يتم استيفاء الرسوم الجمركية عليها.

رابعاً: إجراءات إعادة تصدير البضائع

- 1- مطابقة البضاعة مع قوائم الدخول.
- 2- التصديق على البيان الجمركي و القوائم من قبل ضابط الجمارك المعاین.
- 3- ختم وسيلة النقل بالختم الجمركي لضمان وصولها للمنفذ الجمركي وبحسب طبيعة البضاعة، وتحت الإشراف الجمركي وبالرافقة الأمنية إن دعت الحاجة و بموجب إجازة الإنتقال.
- 4- التصديق على إجازة الانتقال لضابط الجمارك المعارض بالاستلام من المنفذ المرسله إليه عن طريق برنامج أفق (الى) .
- 5- في حالة عدم شحن أي قطعة من البضائع المعروضة يتم استيفاء الرسوم الجمركية عليها في منفذ الدخول و بحسب القيمة المذكور بالقوائم المقدمة بالدخول.

خامساً: توفير ضباط الجمارك

تقوم شؤون الجمارك بتوفير فريق عمل متخصص من ضباط الجمارك من أصحاب الخبرة والكفاءة للعمل في المعرض و يتواجدان في الموقع بحسب ما يتم الإتفاق عليه مع الجهة المنظمة التي تتكفل بدفع مصاريف تواجدهم.

2- Attach all documents related to the goods such as bill of lading and lists and be detailed in terms of type, value, country of origin, factory name and tariff item. (HS CODE)

3- The approval of the authorities responsible for making such as the Ministry of the Interior, Defense, Trade, Industry, Media, Environment and Health according to the type of imported goods.

4- The Bahrain Customs shall have the right to open the parcels in the cases of any suspicious item found, which is not allowed to enter into the Kingdom of Bahrain or imported item is different type of goods from the lists submitted.

5- The guarantor or supervisor of the exhibition shall re-export all goods imported into the Kingdom and in case of non-shipment of any goods for which the customs duties shall be charged.

4- Procedures for re-export of goods:

- 1- Match the goods with the entry lists.
- 2- Authentication of the customs declaration and lists by the concerned customs officer.
- 3- Sealed with customs stamp to ensure goods arrival to the customs port according to the nature of goods, and under the supervision of customs with security escort if necessary; and under a transit license.
- 4- Approval of the transfer license to the customs officer of the opposition to receive from the port sent to him through the Horizon program (automatically).
- 5- In the case of non-shipment of any of the goods offered, the customs duties shall be paid at the port of entry and according to the value mentioned in the lists submitted.

5- Provision of customs officers:

The customs authorities shall provide a specialized team of customs officers who have the experience and competence to work in the exhibition and are located on the site according to what is agreed upon with the organization that pays the expenses of their presence.



